
17

«КОНСТИТУЦИОННОЕ И МУНИЦИПАЛЬНОЕ ПРАВО» № 11/2020

КОНСТИТУЦИОННАЯ РЕФОРМА — 2020

Реновация Конституции 
Российской Федерации

Трусов Николай Александрович,
начальник кафедры конституционного и международного права
Нижегородской академии Министерства внутренних дел 
Российской Федерации,
кандидат юридических наук, доцент
trusov.na@gmail.com

В статье автор, отталкиваясь от положения стабилизирующей функции конституции, рассуждает о 
конституционной реформе 2020 г., краеугольным результатом которой стало принятие пятого Закона РФ о 
поправке к Конституции РФ «О совершенствовании регулирования отдельных вопросов организации пу-
бличной власти» и опубликование ее нового текста с учетом поправок. Автор статьи называет это реновацией 
Конституции Российской Федерации, приводит рассуждения о признаках реновации конституции. Одним из 
выводов автора является вывод о том, что изменение конституции — процесс объективный и закономерный, 
а прошедшая в 2020 г. «реновация Конституции» является не угрозой, а условием реализации стабилизирую-
щей функции Конституции Российской Федерации.
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реновация, реновация конституции, реновация Конституции Российской Федерации.

Renovation of the Constitution of the Russian Federation
Trusov Nikolay A.
Head of the Department of Constitutional and International Law 
of the Nizhny Novgorod Academy of the Ministry of the Interior 
of the Russian Federation
PhD (Law), Associate Professor

In the article, the author, starting from the provision of the stabilizing function of the constitution, discusses the 
Constitutional Reform of 2020, the cornerstone of which was the adoption of the fifth Law of the Russian Federation 
on the amendment to the Constitution of the Russian Federation “On improving regulation of certain issues of 
organizing public power” and the publication of its new text, taking into account amendments. The author of the 
article calls this renovation of the Constitution of the Russian Federation and gives arguments about the signs of 
renovation of the Constitution. One of the author’s conclusions is that changing the Constitution is an objective and 
natural process, and the “renovation of the Constitution” that took place in 2020 is not a threat, but a condition for 
implementing the stabilizing function of the Constitution of the Russian Federation.
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